
 

Igazgatói tájékoztató 

a 2008. december 1. és 2009. március 31. közötti időszakról 

 

 

Tisztelt Elnökségi Tag Sporttársak! 

 

Kérem, engedjék meg, hogy a szokásoknak és az alapszabályban foglaltaknak megfelelően 

tájékoztassam Önöket az elmúlt elnökségi ülés óta eltelt negyedév - pontosabban négy hónap - 

eseményeiről, az elvégzett feladatokról 

Bevezető 

 

Igazgatói tájékoztatóm rövidebb lesz a megszokottnál, mivel a közhasznúsági jelentés sok olyan 

információt, adatot közöl, amelyeket korábban a tájékoztatóban ismertettem. Az elmúlt negyedév 

legfontosabb feladatának a korábbi beszámolókban már bemutatásra került nagyprogramok beindítását 

tartottam. Továbbra is nagyhangsúlyt fektettem a szövetség tagjainak, tagszervezeteinek személyes 

találkozókon történő megismerésére, és az MTSZ külső kapcsolatainak ápolására.   

Létszámadatok 

 

Amint az a közhasznúsági jelentésben is olvasható, a tagságunk létszáma ugyan meghaladta a 17 ezer főt, 

de ez igen messze van a korábbi több mint 20 ezertől. Az ügyvezető elnökség – a realitások talaján 

maradva – azt a célt tűzte ki maga elé, hogy ha a létszám növekedését nem is, de a tagok jelenlegi 

számának megőrzését feltétlenül el kell érnünk az idei évben. Reméljük, hogy ezt célzó programjaink 

sikeresek lesznek.  

 

Pénzügyi adatok 

 

A 2008.évi mérlegadatokról a közhasznúsági jelentés ad részletes információkat. Ám az elmúlt hónapok 

értékeléseként el kell mondanunk, hogy bár nagyprogramjaink támogatási részletei megérkeztek a 

számlánkra (TÁMOP, TOCS, NOWA) működési feltételeink és kilátásaink nem javultak. Idéznem kell 

az előző tájékoztató ide vonatkozó részletét: „Súlyos gondokat fog okozni, hogy a pályázati programjaink 

egy részének előfinanszírozásához nincsenek meg a forrásaink. Előbb-utóbb valamilyen külső forrást kell 

bevonnunk ahhoz, hogy a programokat meg tudjuk valósítani. Mindeközben szervezetünk működési 

költségeinek fedezete csak nagy kínkeservek árán teremthető meg, s tulajdonképpen állandó likviditási 

problémákkal küzdünk. Összefoglalva elmondhatjuk, hogy a szövetségünknek tartós, illetve állandó 

működési bevételekre kell szert tennie, mert az állami források rövidesen elapadnak.” 

 

Az a igazság, hogy a fenti megállapítás még mindig némi eufemizmussal fogalmazódott: ki kell 

mondanunk, hogy sem programjaink végig viteléhez (TÁMOP, TOCS 2. részlet), sem rövid távú 

működésünkhöz nincsen fedezet. Az előzőhöz valószínűleg hitelfelvételére, míg a másodikhoz vagy 

tartós működési-célú bevételre, vagy a működési struktúra megváltoztatására van szükség.  

Magyar Természetbarát Szövetség 
Kiemelkedően közhasznú szervezet 
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Ez olyan drasztikus lépések megtételét teszik szükségessé, amelyek az Országos Központ működésének 

szinte minden szegmensét érintené: a dologi kiadásoktól a munkabérekig. 

 

Szervezeti élet 

 

Ahogyan ezt korábban is tettem, a szervezeti élet címszó alatt egyrészt a szövetség egészének, 

szakbizottságainak és tagszervezeteinek munkájáról fogok szólni, másrészt az apparátus tevékenységét 

mutatom be.  

 

A szakbizottsági munka területén a legörvendetesebb hír az, hogy a Természetvédelmi Bizottság 

megkezdte a munkáját, s végre dr Kovács Mátyás elnökhelyettes úrral kiegészülve, újra érdemi 

képviselete és szakértő irányítása van a szövetség környezet- és természetvédelmi tevékenységének. Erre 

a hozzáértésre – többek között – az erdőtörvény vitája során is szükség volt.  

 

A szervezeti élet egyik kevésbé fontos híre, hogy lezajlott az igazgatói pályáztatás és az ügyvezetés Duró 

Imre pályázatát, mint egyetlen érvényes pályázatot támogatta.  

 

Nagyon fontos információ, hogy az ügyvezető elnökség tagjai a havi rendszerességű formális ülések 

mellett (január 22., február 21., március 19.) igen aktív munkát végeznek saját területükön is. Az elmúlt 

hónapokban különböző összetételű és célú bizottságokban, rendezvényeken, megbeszéléseken 

képviselték az MTSZ ügyeit, „tolták a szekerét”.  

 

A teljesség igénye nélkül kiemelném Pusztai Sándor elnökhelyettes úr munkáját a Természetbarát 

Turistamagazin, a Természetbarát tagkártya, az arculati elemek (névjegy, levélpapír, molinó, rollup), az 

utazás kiállítás, az alapszabály módosítás, illetve a különböző programokon való részvétel 

(szerkesztőbizottsági ülés, Természetbarát Vezetők Országos Találkozója, Észak-Alföldi Regionális 

Vezetők Találkozója, stb.) szempontjából.  

 

De ugyanilyen elismerés illeti dr Kovács Mátyás elnökhelyettes urat az Év vidéke program 

előkészületeinek irányításáért (programok kidolgozása, tárgyalások Magyarországon, Szlovákiában, 

Ausztriában, ÉVIKE találkozók: január 8., január 20., február 18. február 26, március 23., március 31.), 

és az erdőtörvény vitájában kifejtett munkájáért.  

 

Mindenképpen meg kell említenünk Bornemissza Miklós elnökhelyettes urat, aki külső kapcsolataink 

épülését segítette, Vajk Ödön alelnök urat, aki az Év vidéke program előkészítése mellett, a 

Gyalogtúrázók Országos Találkozójának szervezésével volt elfoglalva, Baronek Jenő alelnök urat, aki a 

az „Európa kulturális fővárosa” programba igyekszik beépíteni a szövetség rendezvényeit és végül, de 

nem utolsó sorban Kovács Tamást alelnök urat, aki szinte napi kapcsolatban van a az Országos 

Központtal, és akivel rendszeresen áttekintjük programjaink állását és segítő észrevételeivel 

folyamatosan támogatja munkánkat.  

  

A szervezeti élet területén történt események ismertetésekor el kell mondanunk, hogy két 

programbizottságunk is rendszeresen ülésezik: Kalmár László vezetésével a magazin 

szerkesztőbizottsága havi egy alkalommal, és az ÉV vidéke programot irányító „Évike bizottság” két-

három hetente.  

 

Ez alatt a címszó alatt kell szólnunk az apparátusról is, amelyről az elmúlt időszakban bebizonyosodott, 

hogy sem mennyiségében, sem minőségében nem terhelhető a jelenleginél jobban. Éppen ezért, a 
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működési célú bevételeket is növelő, de sok plusz munkával járó új projektek vezetésére a KÉVE 

Közösségfejlesztő és Szabadművelődési Alapítvánnyal együttműködve létrehoztuk a projektirodát, 

amelynek munkatársait az általuk vezetett programokból igyekszünk finanszírozni. Így a programiroda 

koordinálja a TÁMOP, a TOCS, az ÉVIKE, a NOWA, a MENET és a TT kártya projekteket, s a 

jövőben indítandó programjainkat is szeretnénk rábízni.  

 

Alapteremtés, pályázati munka   

 

Az alapteremtés, pályázati munka területén – a fentebb már említett problémákon kívül - az alábbi 

programokat kell megemlítenem. Elsőként a már említett MENET pályázatot, amely – ha eredményes 

lesz – többmilliós informatikai (infrastruktúra, tartalom, képzés, stb.) fejlesztést tesz lehetővé. Az NCA 

kiírásaira pályázatokat adtunk be működési, kiadvány, nemzetközi tagdíj, határon átnyúló együttműködés 

témákban. Elnök úr előkészítő munkáját követően pályázatokat adtunk be a Szerencsejáték Zrt-hez 

(kiadvány), a Táncsics Alapítványhoz (szervezetfejlesztési program) és több minisztériumhoz (ÉVIKE), 

amelyek elnyerésére igen jók a kilátásaink.  

  

Projektek   

 

A projektalapú tervezés és tevékenység igazgatói pályázatomnak is központi eleme volt. Éppen ezért, az 

abban leírtakat mellékletként csatolom a beszámolóhoz  

 

A projektek bemutatásakor a már említett projektiroda tevékenységéről kell újra említést tennem. A 

jelenleg zajló programjaink a következők:  

 A Természet Oszlopcsarnoka program (megérkezett a támogatás első részlete, a szerződések 

többségét már megkötöttük, rendben zajlanak a túrák,  érkeznek a beszámolók),  

 Nordic Walking (a támogatás megérkezett, a képzések elindultak, a szerződéseket aláírtuk, a 

megrendeléseket elküldtük és átutaltuk a szükséges összegeket),  

 TÁMOP (az első részlet megérkezet, a tananyag elkészült, kifizettük, készül az esélyegyenlőségi 

terv és az első pályázati előrehaladási jelentés, összeállt a 80 fős csapat, lekötöttük a helyszíneket, 

elindultak a tréningek),  

 Év vidéke (dolgozik a bizottság, összeállt a projektcsapat, több együttműködési megállapodást 

kötöttünk, Ausztriában, Szlovákiában, Aggteleken és környékén többször is egyeztettünk, beadtunk 

pályázatokat, készül a szórólap és a programfüzet),  

 Természetbarát Magazin (három szám már megjelent, rovatvezető és szerkesztőbizottság működik, 

zajlik a marketing munka és az előfizetők gyűjtése, előfizetői hálózatot építünk, szóróanyag jelent 

meg, standunk volt az Utazás kiállításon),  

 Természetbarát Turistakártya (együttműködési megállapodást kötöttünk a Kornétás Kiadóval, a 

kidolgozott projekttervet elfogadtuk és megbíztuk a projektvezetőt, aki megkezdte a munkát, több 

szerződés előkészítése megtörtént),  

 MENET (a pályázatot beadtuk, két fordulón már túl vagyunk), Egyéni Tagság (az ezzel kapcsolatos 

munka ugyan nem pályázati jellegű, de olyan összetett feladat, hogy önálló projektként kell 

kezelnünk.). 
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Rendezvények    

 

Az apparátus által szervezett rendezvények közül az erre az időszakra eső Társadalmi Aktívák 

Jutalmazását (december 5.) és a Természetbarát Vezetők Országos Találkozóját emelem ki. Mindkettőt 

jól sikerült, emlékezetes programnak ítéljük, bár tény, hogy az „elnök-főtitkári” szervezésbe csúsztak 

kisebb-nagyobb hibák. Többen jelezték például, hogy az elnökségnek azon tagjai, akik egyébként nem 

megyevezetők, nem kaptak meghívót a programra. Ez szervezési hiba volt. Bár el kell mondanunk, hogy 

a jelenlegi gazdasági helyzetben, a meghívásra igen, de a teljes elnökség vendégül látására nincsenek 

forrásaink, és vélhetően a jövőben sem lesznek.  

 

A rendezvények sorában kell megemlítenem az Utazás 2009. kiállítást is, amelyen a Kornétás kiadóval, 

és teljesítmény túrázókkal közös standon jelentünk meg. Több tízezer forintos forgalmat és remélhetőleg 

nagyon hasznos hírverést csináltunk.  

 

Képzések 

 

Elindultak a TÁMOP és a NOWA képzései, de itt kell megemlítenünk, hogy az Észak-Alföldi Régi 

tanácskozásán Pusztai Sándor elnökhelyettes úr (kommunikáció) és Duró Imre igazgató 

(szervezetfejlesztés) tartottak félnapos tréninget. 

 

Az előző tájékoztatóban leírtak most is aktuálisak: A képzések témakörében saját túravezetői 

képzésrendszerünk áttekintése és a tervezett akkreditált pedagógusképzés előkészítése a legfontosabb 

előttünk álló feladat. 

 

Kiadványok  

 

Ezen a területen a Természetbarát Turistamagazin három számát, valamint az azt, és a TT kártyát 

bemutató tájékoztató brossurát kell megemlítenünk. Mindezeket munkatársaink és hoszteszek 

segítségével terjesztettük az Utazás kiállításon. 

 

Kapcsolatok 

 

Meg sem kísérlem hiánytalanul felsorolni azokat a megbeszéléseket, egyeztetéseket, kapcsolatépítő 

találkozókat, amelyeket az elmúlt néhány hónapban folytattam. A dolog szépséghibája, hogy ezek sok 

esetben vidéken vannak és hétvégére esnek, így ebben a negyedévben sem maradt túl sok idő a 

családra… 

 

Néhány rendezvény, találkozó és helyszín az elmúlt hónapokból:  

 Visegrád többször is (Pilisi Parkerdő, Zambó Péter) 

 Budapest, Aranya 10. Természetbarátok karácsonya 

 Budapest, Meteor 100 éves évforduló 

 Salgótarján (nyugdíjas vezetők és természetjárók) 

 Budapest, Göncöl Alapítvány többször ( együttműködés előkészítése) 

 Budapest, Sportok Háza, átlag kéthetente (NOWA és NCA együttműködés, Salga Péter) 

 Budapest, minisztériumok hetente egyszer, kétszer (KvVM, Önkományzati, MEH, SZMM) 

 Veszprém, Közgyűlés 

 Budapest, Konszenzus Alapítvány többször ( TÁMOP) 
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 Budapest ESZA Kht. többször is ( pályázatok) 

 Budapest, NCA választások 

 Budapest Kapcsolat.hu, Táncsics kéthetente (pályázatok, MENET egyeztetés) 

 Szolnok, tanácskozás 

 NOWA Székesfehérvár nyitórendezvény 

 Budapest, elnök-főtitkári 

 Budapest, aktivisták jutalmazása 

 Budapest négy napos Utazás kiállítás 

 Budapest, Lokomotív 60 éves évforduló 

 Szentendre, Kő-hegy, Petőfi emléktúra 

 Szarvaskő, Észak-Alföldi tréning 

 Budapest, TFSZ küldöttgyűlés 

 Rozsnyó együttműködési megállapodás 

 Bécs, Év vidéke együttműködés 

 Székesfehérvár, közgyűlés (Pálmai Vencel)  

 stb. 

 

Infrastruktúra 

 

Az infrastruktúra fejlesztés területén nem történtek előrelépések, hacsak a fentebb már említett MENET 

pályázat beadását nem tekintjük annak. 

 

  

 

 

 

 

 

 

Budapest, 2009. március 22. 

 

 

 

          

           Duró Imre 

                         igazgató 

  

 


